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PROCES – VERBAL 

Încheiat cu ocazia şedinţei extraordinare a  Consiliului  local  municipal 

Târgu Mureş  din data de  17  octombrie  2019 

 

 

 

 

Din totalul de 22 de consilieri locali, sunt prezenţi la  şedinţă 17 consilieri 

locali. Absentează d-nii consilieri Bălaş Radu, Tatar Lehel, Bogoşel Constantin, 

Bratanovici Cristian şi Todoran Radu. 

Dl. consilier Bakos: - bună ziua, stimaţi colegi, constat că suntem statutari 

văzând prezenţa în sală şi declar deschise lucrările şedinţei extraordinare a Consiliului 

local din data de 17 octombrie 2019. Daţi-mi voie să vă prezint tema întâlnirii noastre de 

astăzi, avem 2 puncte pe ordinea de zi. Dacă nu aveţi obiecţiuni cu privire la ordinea de 

zi, vă supun la vot ordinea de zi. Vă rog să votaţi. 

Cine este pentru? –15  voturi 

Cine este împotrivă? -  

Cine se abţine? – 

(Nu au votat d-nii consilieri Pui S. şi Mozes L.) 

Ordinea de zi a fost aprobată cu 15 voturi pentru. 

                  Conform uzanţelor,  vă supun la vot procesul verbal al şedinţei ordinare din 

26 septembrie, pe care l-am primit în format electronic, cei care doresc să-l consulte îl 

am şi în format tipărit, supun la vot aprobarea procesului verbal al şedinţei trecute. 

Cine este pentru? – 17 voturi 

Cine este împotrivă? -  

Cine se abţine? –  

Procesul verbal  a fost aprobat cu 17  voturi pentru. 

Cu acestea, urmează să dezbatem primul punct pe ordinea de zi. 

Punctul nr. 1 din ordinea de zi 

Proiect de hotărâre  privind  aprobarea cererii de finanţare şi a cheltuielilor 

aferente proiectului „Extindere şi modernizare clădire pentru amenajare creşă str. 

Apaductului nr. 54-56”: 

Dl. consilier Bakos: - dacă doriţi informaţii suplimentare, d-na Ijac este în 

sală. 

Dl. consilier Csiki: - bună ziua, domnule preşedinte, stimaţi viceprimari, 

stimaţi colegi, o problemă cu care ne confruntăm, că pe ultima sută de metri suntem puşi 

în situaţia de a lua o decizie, de a dezbate ceva. Concret, aceste proiecte care se puteau 

aduce şi acum o lună, acum 2 luni sau 3 luni, nu pe ultima sută de metri că vineri este 

ultima zi de a depune. Dorim şi noi o transparenţă mai bună, dar ţinând cont că sunt nişte 

proiecte ce ţin de creşe, grădiniţe de copii, UDMR-ul întotdeauna a pus în prim plan 
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educaţia copiilor şi dotarea şcolilor, dar nu pot să nu amintesc că în ultimii 20 de ani nu 

s-a construit nimic, nu s-a făcut un campus, nu s-a făcut, dacă mă gândesc numai la un 

teren de sport sau la Gimnaziul Nicolae Bălcescu, terenul de sport nu este asfaltat nici la 

ora actuală. Întotdeauna alocăm o sumă considerabilă pentru şcoli, dar şcolile nu sunt 

numai, la buget nu există numai pentru reparaţii, investiţii, mai există şi bani alocai 

pentru cheltuieli pentru funcţionarea şcolilor şi nici la ora actuală, fiecare şcoală, fiecare 

director întâmpină greutăţi, are un buget aprobat şi nu este plătit de către primărie. Au 

bugetul aprobat şi când se solicită deschidere de cont, nu se regăsesc acele sume. În 

ultima şedinţă de consiliu local  sau penultima, s-a votat 100 de mii de lei pentru 4 şcoli, 

era amendamentul meu, 30 mii lei pentru Unirea, 30 mii lei pentru Papiu, 30 mii lei 

pentru Bolyai, 10 mii lei pentru, de fapt era o realocare pentru Tudor Vladimirescu, sunt 

membru în Consiliu de administraţie la Liceul Teoretic Bolyai, ei au depus solicitare 

pentru deschidere pentru aceşti 30 de mii lei, nici la ora actuală  nu li s-au virat banii. 

Pun eu întrebarea: de ce numai votăm şi nu se execută nimic? Vă rog din suflet, rezolvaţi 

situaţia şcolilor, a creşelor. UDMR-ul întotdeauna a fost pentru aceste proiecte, şi acum 

o să fim pentru aceste proiecte,  dar întrebarea mea este de ce aducem proiecte în care 

primim 10% finanţare că noi foarte frumos punem pe facebook şi comunicăm că atragem 

8 milioane de lei, dar punem 20 de milioane. Întrebarea mea este, în bugetul actual sau în 

bugetele cum arată bugetul municipiului Târgu Mureş, când o să fie bani pentru aceste 

investiţii, când vor fi finalizate aceste lucrări şi tocmai de aceea doresc să ni se trimită 

mult mai repede materialele şi să putem decide concret ce dorim şi să vedem şi 

finalizarea acestor lucrări. Pentru că pe hârtie arată foarte bine câte fonduri atragem, dar 

nu facem nimic, nu predăm nimic. Vă spun, numai stadionul municipal care de 20 de ani 

nu este încă renovat, s-au alocat întotdeauna bani, în fiecare an, cu credite de 

angajament, în 2016 am spus dacă se doreşte să se pună banii într-un an de zile pe 

bugetul local şi să se termine lucrarea. Nu întotdeauna veneau pe credite de angajament  

tocmai în ideea de a nu se face, de a nu preda. 

Dl. consilier Bakos: - domnule Csiki, vă rog să concluzionaţi, pentru că aţi 

vorbit de două ori cât era timpul alocat. 

Dl. consilier Csiki. – da, aveţi dreptate, dar vreau să atrag atenţia tuturor şi 

am apăsat aceste lucruri de aceea am repetat. Mai aveam de spus, dar nu vreau să răpesc 

timpul nimănui. 

Dl. consilier Peti: - stimaţi colegi, de-a lungul timpului am avut foarte multe 

proiecte în dezvoltarea infrastructurii educaţionale, acum 5 ani dacă bine îmi amintesc, 

în tandem am aprobat mansardarea şi modernizarea Gimnaziului Al. Ioan Cuza şi a 

Gimnaziului Bernady Gyorgy, mă bucur foarte mult că s-a realizat o lucrare 

extraordinară în cartierul Unirii, este un cartier în plin avânt, în plină creştere, în 

dezvoltare, sunt foarte mulţi copii, dar în continuare deşi s-au prevăzut fonduri 

suficiente, nici până astăzi Gimnaziul Bernady Gyorgy din centru, de altfel monument 

istoric nu s-a reuşit iniţierea demersului pentru a moderniza şi această şcoală, iar în ceea 

ce priveşte spaţiile verzi şi terenurile de sport, acum 10 ani am primit condiţionat în 

patrimoniu oraşului această infrastructură foarte importantă cu condiţia ca destinaţia să 

fie menţinute şi să se pună în exploatare terenurile de sport, din păcate nu s-a realizat, 

dar şi am susţinut în continuare realizarea proiectului Weekend 2 care acum prinde 

contur după foarte mulţi ani, cel puţin măcar ca şi obiectiv de realizare a unor spaţii verzi 

vor rămâne foarte multe priorităţi pentru anii viitori dar mi-e frică, că fondurile niciodată 

nu vor fi suficiente pentru planurile pe care nu le-am realizat la momentele potrivite, 

mulţumesc. 

Dl. consilier Bakos: - domnul Papai. 
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Dl. consilier Papai:- bună ziua, trei idei scurte: nu mi se pare normal ca 

aceste proiecte care se fac din fonduri europene să aibă cofinanţare de 80 %,  deci în 

orice oraş normal acest procent este de 10, 15, 20 % , dar asta e, dacă aşa s-a putut sigur 

POL sprijină ideea şi o să votăm cu două mâini pentru construcţia de creşe şi de 

grădiniţe sau, mă rog, cu trei, că colegii mei lipsesc momentan. Iar în privinţa banilor, a 

alocărilor bugetare, având în vedere că bugetul pe anul 2019 încă nu este făcut pur şi 

simplu se pot include banii în acest buget şi eu sunt convins că se vor găsi mai rămâne să 

aşteptăm să se şi semneze acele ordine de plată, deci noi ca şi Consiliu degeaba 

prevedem în buget dacă nu se execută mulţumesc.   

Dl. consilier Bakos: - vă mulţumesc, domnule Papai, domnul Matei Dumitru. 

Dl. consilier Matei:- bună ziua, domnule preşedinte, domnilor viceprimari, 

domnilor colegi, doamnelor consilieri, văd că pe ordinea de zi avem două puncte: o 

extindere şi modernizare, respectiv amenajarea unei grădiniţe. Cred că am fost convocaţi 

în această şedinţă extraordinară pentru a discuta despre acest lucru, să vedem ce facem şi 

să nu ne întoarcem la anii ’80. Ni se pun diferite întrebări şi încep să nu mai înţeleg 

nimic, întrebări a pus şi domnul Csiki şi de data asta şi de altă dată, cui se adresează 

aceste întrebări? Nouă consilierilor? Noi nu dăm bani, noi nu folosim banii? Rugămintea 

mea este, dacă în comisii se discută, în plen să nu mai revenim la discuţiile pe care le-am 

avut în comisii, doar cu un scop anume? Am înţeles, nu vreau să acuz dar domnul Csiki 

a avut o afirmaţie că în ultimii 20 de ani pentru şcoli nu s-a făcut nimic. Fals, domnule 

coleg noi suntem dascăli, nu este adevărat, eu v-aş întreba şi v-aş ruga şi vă dau şi 

elementele respective, în primii 10 ani după Revoluţie ce s-a făcut? Unde sunt banii pe 

care i-a avut învăţământul, municipiul, judeţul şi aşa mai departe. Iar despre obiectivele 

care s-au realizat, sau amenajările, extinderile, chiar şi şcoala pe care o coordonaţi şi 

şcoala unde am lucrat, s-au făcut în ultimii 20 de ani, am administrat şi gestionat 

sistemul de învăţământ o bună parte de timp şi la nivel Judeţean poate şi la nivel naţional 

vreun an de zile, nivel local de unitate de învăţământ, dar acolo unde a existat interes şi 

există interes se pot realiza multe lucruri, a pune întrebări este foarte simplu, cine 

răspunde? Şi am rugămintea să mergem să punem întrebări la cei care sunt responsabili 

pe domeniile respective, vă mulţumesc. 

Dl. consilier Bakos: - şi eu vă mulţumesc, domnul Mozes. 

Dl. consilier Mozeş:- mulţumesc mult, o singură remarcă am eu aici la 

Apaductului, fiind vorba de o clădire veche construită în timpul lui Bernady, clădire 

istorică am rugămintea să luaţi în considerare când extindeţi şi construiţi, stilul actual al 

clădirii să nu se schimbe, mulţumesc frumos.  

Dl. consilier Papai: - o completare, un răspuns de fapt pentru domnul Matei, 

deci nu putem compara perioada 1990-2000 cu perioada 2000-2019, pentru că până în 

2000 nu prea dispuneam de fonduri din 2000 încoace erau fonduri de preaderare şi sunt 

fonduri europene de care am fi putut să beneficiem şi din păcate nu am beneficiat, iar 

întrebările în mod normal ar trebui să se pună domnului primar care ar trebui să ia loc 

acolo, dar nu ne onorează cu prezenţa de, cel puţin eu nu l-am prins la nici o şedinţă, 

măcar sper că urmăreşte on-line şi vede întrebările adresate. 

Dl. consilier Bakos: - vă mulţumesc, domnul Csiki  fiind pomenit, mă 

gândesc că pentru replică. 

Dl. consilier Csiki:- da, mulţumesc domnul preşedinte, în primul rând 

domnul Papai are dreptate să fie introdus în buget este normal, doar că anul acesta 

bugetul anual a fost aprobat cu 325 de milioane în aprilie şi pe lângă nu s-a tăiat nimic, 

s-au mai adăugat 55 de milioane în august. Suntem la 387 de milioane, sper că zic cifra 

bine cu plus minus foarte puţin, şi execuţia la 30 septembrie avem de 225 de milioane, 
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deci încă odată repet, avem un buget aprobat de 387 de milioane şi execuţia la 30 

septembrie avem de 225 de milioane. Tocmai de aceea atrag atenţia ca aceste finanţări, 

aceste proiecte să aibă prioritate şi să fie introdus în buget cum a zis şi colegul nostru 

Papai, pentru că trebuie să şi finalizăm ceva, nu ca la sfârşit de an sau anul viitor la 

sfârşit să venim că iarăşi nu sunt suficienţi bani pentru a face aceste lucruri. 

Revin la ce a zis domnul Matei, da, domnule Matei, aveţi dreptate nu pot să 

afirm că nu s-a făcut nimic, poate nu m-aţi înţeles sau m-am exprimat eu greşit, îmi cer 

scuze, s-au făcut foarte puţin, foarte puţin, dar este dureros domnul Matei ştiţi şi dvs. 

foarte bine, când anumite şcoli au bugetul aprobat pentru utilităţi, pentru funcţionare, au 

un buget aprobat nu ştiu de 100 de mii de lei, şi execuţia până la sfârşitul anului este de 

30 de mii de lei sau de 40 de mii de lei. Eu nu am spus de consilieri absolut nimic, chiar 

apreciez munca consilierilor pentru că întotdeauna suntem prezenţi la orice şedinţă de 5 

ore, de 3 ore, de 6 ore  de cât a fost şi am încercat să facem lucrurile să meargă, dar este 

o problemă pentru că execuţia nu corespunde cu ceea ce votăm în buget. Domnul 

preşedinte, îmi cer scuze, şi în ungureşte câteva cuvinte. 

                   Dl. consilier Bakos: - îmi pare bine că Apeductului 54-56 generează  sau 

lasă posibilitatea unor discuţii şi principiale şi de exemplu una din ideile spuse, mie mi 

se pare o idee nu prea grozavă apropo de bugete şi cum lucrăm, ca de azi într-o 

săptămână să discutăm bugetul şi încă nu am văzut o cifră, rectificarea bugetară. Deci eu 

v-aş propune dacă ne invitaţi în fiecare săptămână, apropo de organizare, de 

management putem discuta şi la ISJ, apropo de şcoli, vă rog să citiţi şi informările, după 

ce timp de doi ani de zile eu cel puţin inclusiv la Liceul Economic spun că trebuie 

reparată sala de sport, se trezeşte şi ISJ-ul cu adresă semnată în 1 octombrie când şcoala 

era deja începută, dar aşa lucrăm noi. Bun, revenim, sugestia mea adică a domnului 

Csiki până la urma urmei, dacă discutăm săptămânal bugetul atunci nu ştiu avem trei 

şedinţe pe fiecare săptămână, nu ştiu care e logica şi discutăm iarăşi în pripă şi aruncăm 

cu cifre la buget, nu ştiu. Prima idee se refera la bugetul, la rectificarea bugetară 

respectiv suntem totuşi deja aproape de noiembrie, teoretic ar trebui să avem nişte 

discuţii principiale, este un an special care urmează, pe bugetul 2020, dar miram-aş să 

discutăm înainte de decembrie de acest lucru, deşi în mod normal acum ar fi momentul, 

deja ar fi momentul. Bun, nu mai sunt înscrieri la cuvânt, vă rog să vă exprimaţi prin vot 

cu privire la acest material. 

Cine este pentru? – 17 voturi 

Cine este împotrivă? -  

Cine se abţine? –  

Hotărârea a fost adoptată  cu 17  voturi pentru. 

Punctul nr. 2 din ordinea de zi 

Proiect de hotărâre  privind aprobarea cererii de finanţare şi a cheltuielilor 

aferente proiectului „Amenajare grădiniţă şi creşă în cartierul Belvedere”: 

Dl. consilier Bakos: - dacă sunt înscrieri la cuvânt? Vă rog să votaţi.  

Cine este pentru? – 17 voturi 

Cine este împotrivă? -  

Cine se abţine? –  

Hotărârea a fost adoptată  cu  17  voturi pentru. 
Dat fiind faptul că am epuizat punctele de pe ordinea de zi, dacă este cineva care 

doreşte să ia cuvântul cu privire la probleme de ordin de interes public. Domnul Papai, vă 

rog . 

Dl. consilier Papai:-  două chestii scurte, am primit o invitaţie de la domnul 

Csegzi şi mulţumim pentru invitaţie dar trebuia confirmată până în 1 octombrie şi azi 
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suntem în 17, 18? Apropo de organizare şi de cum funcţionează treburile. Legat de 

adresa de la I.S.J. deci la punctul 3 este un neadevăr, I.S.J.-ul ne solicită relocarea 

corpului ce a fost a Grădiniţei Codrişor Târgu Mureş de pe str. Moldovei şi care se află 

în prezent în folosinţa Institutului Est Europen de Sănătate a Reproducerii. După 

informaţiile mele, aceea clădire a fost creşă, de la D.S.P. a trecut la Consiliu Judeţean, 

iar institutul respectiv are contract de comodat cu Consiliul judeţean, deci nu ştiu ce, de 

ce nu ştie I.S.J.-ul a cui este clădirea? Iar Grădiniţa Codrişor a fost înfiinţată după acest 

contract, deci nu cred că e cazul să ne jucăm cu un institut care de 20 de ani furnizează 

servicii sociale municipiului Târgu Mureş, mulţumesc. 

Dl. consilier Bakos: - vă mulţumesc pentru observaţii, dacă mai e cineva? Dacă 

nu,  cu acestea consider şedinţa încheiată, vă mulţumesc.  

O secundă,  ceva  îmi semnalează secretariatul, da, am omis un aspect, să precizăm 

că s-a votat varianta numărul 2, la punctul de pe ordinea de zi se subînţelege dat fiind 

varianta din comisie, varianta 2, da, deci varianta 2, să se consemneze inclusiv în procesul 

verbal. Acum mi s-a tras atenţia, sumele sunt aceleaşi, între cele două variante diferă 

sumele, procentajul. S-a adoptat varianta corectă, vă mulţumesc. 

Declar închisă şedinţa extraordinară a  Consiliului local din data de  17 octombrie  

2019. 

 

 

 

Dl. consilier Bakos  Levente  Attila  – preşedinte de şedinţă _____________ 

 

D-na Buculei  Dianora  Monica - Secretarul Municipiului Târgu  Mureş  ______ 

 
 


